

## Авторы

**Ахутин Анатолий Валерианович** (род. в 1940 г.), по образованию химик, в философии определяет себя как самоучку. Интересы сосредоточены в классической европейской философии. В настоящее время преподает на философском факультете РГГУ, доцент. Среди важнейших работ: «Тяжба о бытии» (1997), «Поворотные времена» (СПб., 2005), «Античные начала философии» (СПб., 2007).

**Anatoly Akhutin** (born in 1940) studied chemistry. He defines himself as self-taught philosopher. He focuses on classical European philosophy. At present, he is a Lecturer at the Faculty of philosophy of the Russian State University for Humanities in Moscow. He is the author of several books, among which *Controversy over the Being* (Moscow, 1997), *Watershed Times* (SPb., 2005), *Ancient Foundations of Philosophy* (SPb., 2005). akhutin@gmail.com

**Бибихин Владимир Вениаминович** (1938–2004) – видный русский мыслитель, филолог, переводчик. Долгие годы работал секретарем и помощником у А. Ф. Лосева. С 1972 г. и до конца жизни работал в Институте Философии РАН. С конца 80-х и до 2004 г. читал авторские курсы лекций и проводил семинары на философском факультете МГУ, в Институте Философии АН СССР (РАН), а также читал лекции в Свято-Филаретовском православном институте и в Институте Философии, Теологии и Истории им. св. Фомы. Среди важнейших публикаций: «Язык философии» (1993 с переизданиями); «Мир» (1995); «Слово и событие» (2001); «Другое начало» (2003); «Витгенштейн. Смена аспекта» (2005); «Ранний Хайдеггер» (2009); «Чтение философии» (2009); «Энергия» (2010).

**Vladimir Bibikhin** (1938–2004) is a prominent Russian thinker, philologist and translator. For many years, he worked as a translator and secretary to A. F. Losev. From 1972 and for the rest of his life he gave lectures and seminars at the Faculty of Philosophy of the Moscow State University, at the Institute of Philosophy of the Academy of Sciences of the USSR/Russia, at the Saint Philaretos Orthodox Institute, as well as at the Saint Thomas Institute of Philosophy, Theology and History. His major publications include: *Language of Philosophy* (1993 with reprints); *World* (1995); *Word and Event* (2001); *Another Beginning* (2003); *Wittgenstein: the shift of aspect* (2005); *Early Heidegger* (2009); *Reading Philosophy* (2009); *Energy* (2010), all edited in Moscow.

**Гавриленко Валерия Валериевна** закончила Киево-Могилянскую академию по специальности культурология (где затем работала), защитила кандидатскую диссертацию в Харьковской национальной академии культуры в 2007 г.

По исследовательским стипендиям работала в Греции, Франции и Швейцарии. Занимается историей человеческого тела в культуре древней Греции, главным образом в гомеровском эпосе. Публикации на эту тему на русском, украинском, английском и французском языках.

**Valeria Gavrylenko** studied (then, worked) at the Department of Theory and History of Culture at the National University of «Kyiv-Mohyla Academy», and defended her PhD at the Kharkov State Academy of Culture in 2007. She has been a visiting researcher in Greece, France and Switzerland. She works on the history of the human body in ancient Greek culture, mainly in the Homeric poems. She is the author of several publications on this topic in Russian, Ukrainian, English and French.  
poikilia07@gmail.com

**Глухов Алексей** (род. в 1972 г.) – философ (МГУ), переводчик сочинений Х.Арендт, Н.Лумана, Ф.Анкерсмита. Область интересов – политическое мышление в античности и в современную эпоху. Автор монографии «Политическая логика Платона и „преодоление платонизма“ мыслителями постнищсеанской волны» (в печати).

**Alexei Gloukhov** (born in 1972) is a philosopher (Moscow State University) and the translator of works by H. Arendt, N. Luhmann, F. Ankersmit. He studies political thought from Antiquity to present time and is the author of *Plato's Political Logic and 'Overcoming of Platonism' After Nietzsche* (in print).  
alexei-gloukhov@rambler.ru

**Гусейнов Гасан Чингизович** (род. в 1953 г.) – ученик А.А. Тахо-Годи и А.Ф. Лосева, доктор филологических наук, профессор филологического факультета МГУ. Многочисленные публикации по истории культуры, современной политике и литературе. Важнейшие работы по классической филологии и философии: «Драматургический метод Платона» (1981), «„Орестея“ Эсхила. Образное моделирование действия» (1982), «Аристофан» (1988).

**Gassan Gusseinov** (born in 1953) is a student of A. A. Takho-Godi and A. F. Losev, has a PhD in philology and is a Professor at the Faculty of Philology of the Moscow State University. He has made numerous publications in the fields of history of culture, modern politics and literature. His major works on classical philology and philosophy are *Plato's dramatical method* (Moscow, 1981), and *Aeschylus' Orestea, The figurative modelling of action* (Moscow, 1982) and *Aristophanes* (Moscow, 1988).  
gusejnov@googlemail.com

**Ламброс Кулубарицис** (род. в 1941 г.) закончил философский факультет Свободного университета в Брюсселе, где и преподает. Директор Центра по исследованию античной философии. Почетный доктор ряда университетов. Автор большого количества работ по античной философии, среди которых «История античной и средневековой философии. Выдающиеся фигуры» (Париж, 1998), «Физика Аристотеля» (Брюссель, 1998), «К истокам европейской философии: от архаической мысли к неоплатонизму» (Брюссель, 1992; 4-е изд. 2004), «Миф и философия у Парменида» (Брюссель, 1986; 2-е изд. 1990), «Рождение физической науки» (Брюссель, 1980).

**Lambros Couloubaritsis** (born in 1941). He graduated from the Faculty of Philosophy of the Free University in Brussels, where he now teaches. He directs

the Centre of Ancient Philosophy Studies and is Doctor *honoris causa* of several universities worldwide. He is the author of number of works on ancient Philosophy, among which *Histoire de la philosophie ancienne et médiévale, Figures illustres* (Paris, 1998), *La Physique d'Aristote* (Brussels, 1998), *Aux origines de la philosophie européenne, De la pensée archaïque au néoplatonisme* (Brussels, 1992; 4e éd. 2004), *Mythe et Philosophie chez Parménide* (Brussels, 1986; 2e éd. 1990) *L'avènement de la science physique* (Brussels, 1980).

Lambros.Couloubaritsis@ulb.ac.be

**Маяцкий Михаил Александрович** (род. в 1960 г.) изучал историю и философию в Ставрополе, Ростове-на-Дону, Москве. Работал в университетах Фрибурга и Лозанны. В настоящее время преподает в ГУ-ВШЭ. Античной философии посвящены его работы: «Платон, мыслитель визуальности» (Париж, 2005), «Спор о Платоне: Круг Штефана Георге и немецкий университет» (2011).

**Michail Maiatsky** (born in 1960) studied History and Philosophy in Stavropol, Rostov-on-Don and Moscow. He has worked at the universities of Fribourg and Lausanne (Switzerland) and at present is a Lecturer at the Higher School of Economics in Moscow. He has devoted two of his works to ancient philosophy: *Platon penseur du visuel* (Paris, 2005) and *Controversy over Plato: the Circle of Stefan George and German University* (Moscow, 2011).

mmaiatsky@gmail.com

**Муравьев Сергей Никитич** родился в 1938 г. в Париже. После репатриации семьи родителей в СССР был студентом Института иностранных языков в Харькове и Москве. Автор 180 научных работ (в том числе 13 книг) на трех языках по истории и филологии античных философских текстов, истории создания раннехристианских алфавитов, палеогеографии Востока I тысячелетия до н. э. (по литературным источникам), раннехристианской археологии и русской генеалогии. С 1996 г. доктор философских наук Парижского университета IV (Сорбонны). Преподавал в École pratique des Hautes Études в Париже. Участвует в подготовке нового издания фрагментов стоиков Зенона и Клеанфа. К основным темам исследований принадлежит прежде всего изучение наследия Гераклита Эфесского. С 1999 г. выходят *Heraclitea* — подготовленное С. Муравьевым многотомное полное издание источников, свидетельств и фрагментов. К 2008 г. вышло десять книг, еще несколько — в производстве. Завершил готовящееся к печати русскоязычное однотомное издание свидетельств о жизни и учении философа и фрагментов его книги.

**Serge Mouraviev** was born in 1938 in Paris. After his family returned to the USSR, he studied at the Institute of foreign languages in Kharkov and Moscow. He is the author 180 scientific publications (among which, 13 books) in three languages about history and philology of antique philosophical texts, the history of the creation of early Christian alphabets, Eastern palaeography of the 1st century BC (based on literary sources), early Christian archaeology and Russian genealogy. In 1996 he received a PhD from Paris IV Sorbonne University. He has taught at the École pratique des Hautes Études in Paris. He is participating in the new edition of fragments of the stoics Zeno and Cleanthes. Among his main topics of research is the study of the heritage of Heraclitus of Ephesus. Since 1999 he has been preparing *Heraclitea*, a many-volume edition of sources, testimonies and fragments.

By 2008, ten books were published and some are still in print. He completed a one-volume Russian edition of testimonies on Heraclitus' life and teachings, as well as fragments of his book.

serge.mouraviev@mac.com

**Франсес Незеркотт** преподает русскую историю в университете Св. Эндрюс в Шотландии. В области ее исследовательских интересов лежит, в частности, феномен культурного трансфера, который она исследует применительно к интеллигенции и исследовательского сообщества. Среди ее важнейших публикаций: «Философская встреча: Бергсон в России, 1907–1917 гг.» (Париж, 1995), «Российский Платон. Платон и платоновская традиция в русском образовании, науке и идеологии, 1840–1930-е гг.» (Олдершот, 2000), «Русская правовая культура до и после коммунизма. Уголовное правосудие, политика и публичная сфера» (Лондон, 2007). В настоящее время работает над историей русской историографии в позднеимперский и раннесоветский периоды.

**Frances Nethercott** is Reader in Russian history at the University of St Andrews, Scotland. She is particularly interested in the phenomenon of cultural transfer, and has examined aspects of this in her work on the intelligentsia and members of the academic community. Her main publications include: *Une rencontre philosophique: Bergson en Russie [1907–1917]* (Paris, 1995), *Russia's Plato. Plato and the Platonic Tradition in Russian Education, Science and Ideology [1840–1930]* (Aldershot, 2000), *Russian Legal Culture Before and After Communism. Criminal justice, politics and the public sphere* (London, 2007). She is currently working on a history of Russian historiography in the late Imperial and early Soviet periods.

fn4@st-andrews.ac.uk

**Протопопова Ирина Александровна** – ведущий научный сотрудник Института «Русская антропологическая школа» РГГУ. Автор работ по античной философии, культуре, литературе, в т. ч. монографии «Ксенофонт Эфесский и поэтика иносказания» (2001).

**Irina Protoporova** is a Senior Researcher at the Institute «Russian anthropology school» (Russian State University for Humanities). She has written works on ancient philosophy, culture, and literature (among which *Xenophon of Ephesus and the Poetics of Allegory* (Moscow, 2001).

plotinus70@gmail.com

**Тихеев Юрий Борисович** (род. в 1963 г.) кандидат философских наук, доцент, преподает на кафедре философии факультета гуманитарных наук МФТИ.

**Yury Tikheev** (born in 1963 г.), PhD, is an Assistant Professor at the Department of Philosophy, Moscow Institute of Physics and technology.

tikheev@gmail.com

**Черняховская Ольга Михайловна** – докторант Бамбергского университета (Германия). chernyakhovskaya@yahoo.com.

**Olga Chernyakhovskaya** is a PhD student at Bamberg University (Germany).

chernyakhovskaya@yahoo.com